



THE NATIONAL WORKSHOP

ON UI GREENMETRIC

“Challenges of the Circular Economy
for Sustainable Development”

23-24 JANUARY 2020
INSEEC U. CAMPUS EIFFEL

RSE-GROUPEINSEEC.COM

DAY 1 23 JANUARY 2020 / PERSPECTIVE OF FRENCH UNIVERSITIES

- 9:00 AM Registration / Welcome coffee
- 9:30 AM **OPENING CEREMONY**
- Welcome Speech from the INSEEC U.
Catherine Lespine, Rector of INSEEC U., **José Milano**, Dean of INSEEC U.
 - Welcome Speech from UI GreenMetric
Prof. Riri Fitri Sari, Chairperson of UI GreenMetric World University Rankings
- 10:10 AM **SESSION 1 - UI GREENMETRIC WORLD UNIVERSITY RANKINGS: TRENDS AND CHALLENGES**
Chair: **Prof. Sylvie Faucheux**, Director of SD in INSEEC U., Dean of IFG Executive Education
Speakers:
- Junaidi**, S.S., M.A., Vice-Chair of UI GreenMetric World University Rankings
Introduction about UI GreenMetric
 - Pascal Caizergues**, Coordinator National of UI GreenMetric World University Rankings Network for French Universities)
Updated Information of UI GreenMetric French National Network
- Questions & Answers
- 10:10 AM **SESSION 2 - UI GREENMETRIC WORLD UNIVERSITY RANKINGS: TRENDS AND CHALLENGES**
Chair: **Prof. Michel Ricard**, Dean UNESCO Education and sustainable Development chair, Université Bordeaux III
Speakers:
- Prof. Riri Fitri Sari**, Chairperson of UI GreenMetric World University Rankings
UI GreenMetric Indicators and data submission process
- Questions & Answers
- 11:45 AM Signing of Declaration of Membership of UI GreenMetric Network and Group photo
- 12:00 AM **NETWORKING LUNCH**
- 1:30 PM **SESSION 3 - IMPORTANCE OF COMMUNICATION AND PARTNERSHIPS IN CIRCULAR ECONOMY**
Chair: **Hocine Sadok**, Dean of Economics, Social Sciences and Law of Université de Haute Alsace
Speakers:
- Dr. Pascale De Rozario**, Conservatoire National des Arts et Mériers, Paris
Doing Responsibility in University : The CPU Initiative*
 - Dr. Valentina Carbone**, ESCP Europe, Paris
Partnership for circular economy: a three-dimensional framework
 - Dr. Souad Taibi**, Université de Nantes
Circular Economy and communication: some technical and human factors
- Questions & Answers
- 3:00 PM **BREAK**
- 3:15 PM **SESSION 4 - CIRCULAR ECONOMY APPLIED TO THE CHAIN OF VALUE**
Chair: **Dr. Christophe Boisseau**, Dean of ESCE
Speakers:
- Prof. Morgane Fritz**, La Rochelle Business School
Industry 4.0 versus company 4.0: Why and how to keep the Human Capital at the center of management systems
 - Dr. François Domergue**, INSEEC SBE, Paris
Circular economy as an alternative to the linear economy: the example of GEODIS with the reuse of electronic equipment at the end of life
 - Prof. Martin O'Connor**, Université Paris Saclay
The e-waste horizon: Towards a (circular) political economy of the Smartphone
- Questions & Answers
- 4:15 PM Open discussion – GreenMetric French National Network
- 4:45 PM **CLOSING CEREMONY**
- Catherine Lespine**, Rector of INSEEC U.
 - Prof. Riri Fitri Sari**, Chairperson of UI GreenMetric World University Rankings

DAY 2 24 JANUARY 2020 / RETOUR D'EXPERIENCE DU MONDE DE L'ENTREPRISE

- 9:00 AM Accueil des participants
- 9:30 AM **OUVERTURE DE LA SESSION**
- Monsieur le Député François Michel Lambert**, Fondateur de l'Institut National de l'Economie Circulaire
- MODÉRATEUR DE LA JOURNÉE**
- Serge Guérin**, Professeur INSEEC U., Sociologue et spécialiste des problématiques de transitions démographiques et écologiques
- 10:00 AM **SESSION 1 - MYTHES ET RÉALITÉ DE L'ÉCONOMIE CIRCULAIRE**
Speakers:
- Sandy Bely**, CEO KyoSei Solutions Lab
 - Alexandra Lange**, VP gouvernementale Affaires western Lab
 - Hélène de La Moureyre**, Présidente-fondatrice, Bilum
- Questions & Réponses
- 11:00 AM **SESSION 2 - REGARD SUR LES MUTATIONS DE L'ÉCONOMIE CIRCULAIRE**
Speakers:
- Mathieu Rimbart**, Prof. ESI Business School
 - Jacques Bregeon**, Président, CHEDD - Compétences 21
 - Sylvianne Villaudiere**, Collège des Directeurs du Développement durable
- Questions & Réponses
- 12:00 AM **SESSION 3 - L'ÉCONOMIE CIRCULAIRE, UNE RÉALITÉ DANS L'INDUSTRIE**
Speakers:
- Anne-Claire Poirson**, Directrice Conseils en Développement Durable – Innovation, ACO2 Consulting
 - Jean-Philippe Arnoux**, Directeur Silver économie, Saint Gobain Batiment Distribution
 - Gilles David**, Directeur des activités, Enertime
- Questions & Réponses
- 1:00 PM **PAUSE**
- 2:30 PM **SESSION 4 - L'ÉCONOMIE CIRCULAIRE, UNE HISTOIRE DE SERVICES**
Speakers:
- Dr. Philippe Denormandie**, Chirurgien et chargé d'un rapport à la ministre de la santé sur l'économie circulaire dans la santé
 - Alina Cazacu**, Spécialiste Economie circulaire et Carbone, membre de l'équipe CSR Groupe, Sodexo
 - Gilles David**, Directeur des activités, Enertime
 - Caroline Darmon**, Directrice RSE, Publicis groupe France
- Questions & Réponses
- 3:30 PM **SESSION 5 - LA SOCIÉTÉ FRANÇAISE EST-ELLE EN CHEMIN POUR L'ÉCONOMIE CIRCULAIRE ?**
Speakers:
- Anne Benady**, Chargée de Projet Thématiques Environnement / Economie circulaire - Département Développement Innovation et Prospective, AFNOR
 - Robert Djellal**, Directeur général syndicat des régénérateurs de matières plastiques, SRP
 - Arnaud Zegierman**, Directeur associé, Via Voice
- Questions & Réponses
- 4:30 PM Présentation des meilleurs projets de valorisation de l'économie circulaire par les étudiants Finalistes de l'INSEEC School of Business & Economics
- 5:00 PM **CONCLUSION / CLOSING CEREMONY**
- Pr. Sylvie Faucheux**, Director of SD in INSEEC U., Dean of IFG Executive Education



As national coordinator of the international UI GreenMetric ranking of the most committed Higher Education Institutions in the field of SD, INSEEC U. co-organizes with the University of Indonesia (which has initiated this world ranking) the **2nd National Workshop on UI GreenMetric in France**. The latter will take place on **Thursday 23rd and Friday 24th January 2020 from 9am to 5pm at the Eiffel Campus 1 of INSEEC U.**, 10 rue Sextius Michel, 75015 Paris, France.

The theme of this second edition is dedicated to the « **Challenges of the Circular Economy for SD** ».

The circular economy is the choice made by the European Union and its member countries, such as France, to foster technological, service and business model innovations that will enable us to return to a path of sustainable development and thus meet the challenges of combating climate change and biodiversity loss.

Universities play a key role in this, judging by the thesis put forward both by UNESCO through its Chairs on Education and Sustainable Development and by initiatives taken up by the media, such as the *Shift Project*.

The first day will be dedicated to the circular economy from the perspective of French universities and higher institutions. The second day will be open to the experiences of professionals from various sectors.

*En tant que coordinateur national du classement international UI GreenMetric des établissements d'enseignement supérieur les plus engagés en matière du Développement durable, INSEEC U. co-organise avec l'Université d'Indonésie (à l'origine de ce classement mondial) le **2nd National Workshop on UI GreenMetric in France**. Ce dernier se déroulera le **jeudi 23 et vendredi 24 Janvier 2020, de 9h à 17h, au sein du Campus Eiffel 1 d'INSEEC U.**, 10 rue Sextius Michel Paris 15ème.*

*Cette seconde édition est consacrée aux « **Enjeux de l'Economie Circulaire pour le Développement durable** ».*

L'économie circulaire est le choix opéré par l'Union Européenne et ses pays membres, comme la France, pour décliner les innovations technologiques, de service, de business models capables de nous faire renouer avec un sentier de développement durable et donc de relever les défis de lutte contre le changement climatique et l'atteinte à la biodiversité.

Les Universités y jouent un rôle clé si l'on en juge par la thèse véhiculée, tant par l'UNESCO par le biais de ses chaires sur l'Education et le Développement Durable que par des initiatives reprises par les médias, tels que le « Shift Project ».

La première journée sera consacrée à l'économie circulaire dans la perspective des universités et Grandes Ecoles françaises. La seconde s'ouvrira aux expériences concrètes réalisées par les entreprises et les organisations issus de différents secteurs.